

## ***„Multiculturalism in Eastern Europe: Concepts, scenarios, policies“***

Summer School of the Thematic DAAD-Network  
*“Zones of Cultural Contact and Conflict in Eastern Europe”*

**May 9<sup>th</sup>–23<sup>rd</sup> 2015**  
Giessen and Marburg

The Giessen Center for Eastern European Studies (GiZo), in collaboration with the Herder Institute Marburg, is organising a summer school for doctoral students of linguistics, literature studies, history, political, social and cultural studies at all partner universities of the Thematic DAAD-Network: Łódź, Kazan', Minsk, Cluj-Napoca and Almaty. In addition, participants from the Kyiv University will also be invited. The working languages will be German and English.

Graduate students will present their dissertation projects in interdisciplinary workshops, which will be moderated by professors from all partner universities of the Thematic Network. Each project presentation should be 30 minutes in length, and should be accompanied by didactic media processed presentation (preferably Power Point). The presentations will be followed by a 15 minute discussion. Interdisciplinary projects are very welcome. However, projects which are related to a specific field may also be presented if they provide interdisciplinary potential. The further programme of the summer school will consist of plenary sessions and evening lectures. Further, an extensive cultural programme in Hesse will be also offered.

The thematic focus concerns the diverse phenomena of multiculturalism in the heterogeneous societies of Eastern Europe, both from a historical perspective and in relation to the present day. Of particular interest are multicultural societies in regions of cultural contact and conflict, which are understood here as imperial and linguistic peripheral zones, transitional zones and contact zones, as well as urban spaces characterized by linguistic, ethnic, confessional or other contact and conflict scenarios which can be defined as cultural.

The Ukraine was selected as a case study region for text discussions in joint meetings. The reader will contain texts from all those disciplines represented at the Summer School. Participants are kindly asked to suggest articles for the reader. The lectures will select especially fitting texts for discussions from all submitted articles.

Dissertation projects should investigate questions of multiculturalism in different regions of Eastern Europe.

### **Applications:**

- Application deadline: 15/02/2015
- Application: abstract of the presentation topic (1 page), short CV
- by email to the coordinators in Giessen: [Netzwerk@gizo.uni-giessen.de](mailto:Netzwerk@gizo.uni-giessen.de)

Giessen, November 20<sup>th</sup> 2014

## **“Multikulturalität im östlichen Europa: Konzepte, Szenarien, Politiken”**

Sommerschule des Thematischen DAAD-Netzwerks  
*“Kulturelle Kontakt- und Konfliktzonen im östlichen Europa”*

**9.–23. Mai 2015**  
Gießen und Marburg

Das Gießener Zentrum Östliches Europa (GiZo) organisiert in Zusammenarbeit mit dem Herder-Institut Marburg eine Sommerschule für Promovierende der Sprach-, Literatur-, Geschichts-, Politik-, Sozial- und Kulturwissenschaften der Partner im Thematischen DAAD-Netzwerk: Łódź, Kazan', Minsk, Cluj-Napoca und Almaty. Zu der Sommerschule werden zusätzlich auch TeilnehmerInnen aus Kyjiw eingeladen werden. Arbeitssprachen sind Deutsch und Englisch.

Promovierende präsentieren ihre Projekte in interdisziplinären Workshops unter Moderation der Dozenten aus allen Partneruniversitäten des Thematischen Netzwerks. Der Vortrag der Teilnehmer umfasst 30 Minuten und soll von einer didaktischen / medial aufbereiteten Präsentation begleitet sein (bevorzugt Power-Point-Präsentation). Für die anschließende Diskussion sind 15 Minuten vorgesehen. Interdisziplinäre Projekte sind sehr willkommen, jedoch können auch fachbezogene Projekte vorgestellt werden, wenn sie interdisziplinäre Anschlussmöglichkeiten bieten. Die Sommerschule umfasst des Weiteren Plenarsitzungen und Abendvorträge. Außerdem wird ein umfangreiches Kulturprogramm in Hessen angeboten.

Im thematischen Mittelpunkt stehen mannigfaltige Phänomene der Multikulturalität in den heterogenen Gesellschaften des östlichen Europa sowohl aus der historischen Perspektive als auch in Bezug auf die Gegenwart. Von besonderem Interesse sind dabei multikulturelle Gesellschaften in Kontakt- und Konfliktregionen, also imperialen und (national)sprachlichen Rand-, Übergangs- und Kontaktzonen sowie urbanen Räumen, die durch sprachliche, ethnische, konfessionelle oder sonstige kulturell gefasste Kontakt- und Konfliktszenarien charakterisiert sind.

Für die Gestaltung gemeinsamer Sitzungen zu Textdiskussionen wurde als eine Beispielregion die Ukraine ausgewählt. Der dafür zu erstellende Reader soll Texte aus allen Disziplinen der Summer School umfassen. Die Teilnehmer der Summer School werden gebeten, Textvorschläge für diese Reader-Sitzungen selbst einzubringen. Die Auswahl der Reader-Texte erfolgt in Abstimmung mit den Dozenten.

Die Dissertationsprojekte der Teilnehmenden sollen insgesamt aus dem Themenbereich Multikulturalität und zum gesamten Spektrum der verschiedenen Regionen des östlichen Europas kommen.

### **Bewerbungen:**

- Bewerbungsschluss: 15.02.2015
- Bewerbung: 1-seitiges Abstract zum Vortragsthema, kurzer CV
- elektronisch an die Koordination in Gießen: [Netzwerk@gizo.uni-giessen.de](mailto:Netzwerk@gizo.uni-giessen.de)

Gießen, 20.11.2014